
Iskolavédőnői beszámoló  
 

Jelenleg az ÁMK Ványai Ambrus Általános Iskolában 645 fő, a Farkas Gyula 
Középiskolában 308 fő a gondozott tanulók száma. 
 
Ebben a tanévben sok védőoltás volt, a szokásos / 6. és 8. osztályos/ oltások mellett a 7. 
osztályosok is megkapták a Hepatitis B oltást, valamint az influenza járvány miatt 2009 
november, december hónapban influenza kampányoltás volt. Ez sok plusz feladatot jelentett, 
gyorsan kellett cselekedni / felmérés, meggyőzés, tájékoztatás, igények összesítése, oltások 
szervezése, lebonyolítása, pótoltóanyag igénylés, elszámolások és jelentés az ÁNTSZ felé/. 
Dévaványán az általános iskolások, óvodások oltottsága 60% feletti volt, a középiskolában 
38%, az oktatásban dolgozók körében közel 50%. Összesen 741 fő kapott a kampányban 
oltást. Szerencsére nem is történt tömeges megbetegedés. És most májusban elkezdjük a 
méhnyakrák elleni oltásokat is.  
 
A jogszabályi változások alapján már nem kellene minden osztályt megszűrni, de az idén még 
minden iskolásnál elvégeztem a szokásos vizsgálatokat/ súly, hossz, mellkas, 
vérnyomásmérés; látás, hallásvizsgálat; pajzsmirigy tapintása; mozgásszervek vizsgálata/. 
 Erről a szülő írásos tájékoztatást is kap értékeléssel, mire kell odafigyelni, és szükséges-e 
további orvosi vizsgálat. A napokban fejezem be a vizsgálatokat, május végéig mindenki 
megkapja a tájékoztatót is.  
Új, hogy 16 évesen kötelező vizsgálat van, amelyről külön adatlapot kap a gyermek, azt az 
oltási könyvhöz kell csatolni és megőrizni. 
A következő tanévtől csak a páros osztályok lesznek szűrve, de ha a szülő, pedagógus valami 
szokatlant észlel, akkor a csütörtök délutánonként tartott fogadóórára eljöhet a gyermekkel, és 
soron kívül elvégzem a szükséges vizsgálatot. 
Sajnos azt tapasztalom, hogy a szülő gyakran figyelmen kívül hagyja a további vizsgálatokra 
tett javaslatomat, és nem viszi el a gyermeket gyermekorvoshoz / általában túlsúlyos és 
néhány emelkedett vérnyomású gyerek esetében, néha hallás csökkenéskor. Gyakran 
szemészeti vizsgálatok maradnak ki, többszöri figyelmeztetésre is. Mert nem akarnak 
szemüveget?! Anyagi ok igazán nem lehet, hiszen a szociális bizottság már évek óta 
rendkívüli segélyként odaadja a szükséges szemüveg árát a rászoruló családnak. Sajnos a 
szemüveg nem viselése miatt maradandó látáscsökkenés, tompalátás is kialakulhat, amit 
nehéz szülővel, gyermekkel megértetni. Egyre több és egyre fiatalabb korban előforduló olyan 
elváltozást tapasztalok, amely a mozgásszegény, helytelen életmód, egészségtelen táplálkozás 
következménye. Túlsúly, emelkedett vérnyomás, és  hanyagtartás, ez utóbbi a gyerekek több, 
mint felénél megfigyelhető!  
 
Sajnos ebben a tanévben több tetűfertőzés is volt, néhány esetben hónapokig tartott a követés. 
Volt szülő, aki nem akarta megérteni, hogy az ellenőrző vizsgálatok nem az én 
„szórakozásom” miatt vannak, hanem járványügyileg kötelező. És még én teszek szivességet, 
mert nem kell az ÁNTSZ-hez 1 alkalommal sem bemenni, ahogy a rendelet előírná, mert a 
szeghalmi járványügyis kollegával van egy megegyezés, hogy minden ellenőrzést itt helyben 
végzek, hogy ne kelljen a családnak Szeghalomra beutazni. Az Önkormányzat biztosítja a 
fertőtlenítéshez szükséges szereket, melyek az utóbbi években nagyon megdrágultak. Tehát a 
segítség / tanácsok, ellenőrzés, szer/ biztosítva van a fertőzés mihamarabbi felszámolására, de 
a fertőtlenítést igenis a családnak, a szülőknek kell elvégezni, és a szükséges ideig hozni a 
gyermeket ellenőrzésre. Nehéz a szülővel megértetni, hogy ilyenkor bizony az egyén érdeke 
háttérbe szorul, a közösségi járványügyi szempont fontosabb.   



 
Ebben az évben is tartottam egészségnevelési órákat, a többi elfoglaltságom miatt sajnos 
kevesebbet, mint szerettem volna, de a legfontosabb témákban minden felsős, középiskolás 
osztályban voltak foglalkozások.  
 
Októberben az ÁNTSZ ellenőrzést végzett, apróbb kiegészítésekkel megfelelt a Szolgálat 
felszereltség az előírásoknak. 
 A szűrésekhez a felszerelések adottak, a szükséges javításokat kell majd nyári szünetben 
elvégeztetni – mérleghitelesítés, hallásvizsgáló kijelzőjének javítása. Az alapfelszereltséghez 
hozzátartozna a nyomtató is, de sajnos fél éve teljesen elromlott /11 éves volt/, sajnos 
pályázatra eddig nem volt lehetőség. Nyár végére a jelentések elkészítésére jó lenne, ha 
biztosítanának egy működőképes nyomtatót. Az iskolavédőnői feladatok ellátásához 
szükséges új készülék ára kb 20 ezer Ft. 
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